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حكمت 319
امام)ع(به فرزن��دش محمد بن حنفیه 
فرمود: فرزندم! از فقر بر تو مى ترس��م 
پس از آن به خدا پناه ببر چراكه فقر، هم 
دين انسان را ناقص مى كند و هم عقل را 
مشوش مى سازد و هم مردم را به او و او 

را به مردم بدبین مى كند.

بازنمايي داعش در 2 محصول سازمان اوج 

مرثيه هنر ايراني براي داعش
   محسن غلامي )قلعه سيدي(

اصولاً سر و شكل دادن به سوژه هاي خاص در دل فیلم و سريال، 
سخت اس��ت و كار هركسي هم نیس��ت، همانند سوژه خاص 
جريان تكفیري و داعش كه گنگي و حساسیت خودش را دارد. 
جنس اين قصه هاست كه باعث مي شود ابراهیم حاتمي كیا براي 
رئالیته كردن »به وقت شام« جدي تر وارد میدان پژوهش شود 
و حتي در سطح خردتر نیز »پايتخت 5« تلويزيون حواسش به 

مخاطب میلیوني درگیر با ماجرا هم باشد. 
اين دو مثال هاي س��اخته شده  باكیفیتي هس��تند از نمايش 
ماجرايي كه به روز است و مي تواند ذهنیت توده و افكار عمومي 
را منعطف كند، اصلاح و حتي از بنُ تغییر دهد، پس حق ندارند 
شكل ماهوي قضیه را خراب كنند چون داستان متأسفانه زيادي 
واقعي اس��ت، آن چنانكه حاتمي كیا با عیاري سینمايي، قصه 
چند ساعته ولي پرمغزش را جلوي دوربین برده، سر و شكلي 
پر از تعلیق به فیلمنامه زوم شده بر جريان داعش مي دهد تا هم 
داستان بگويد و هم مهلكه را بي تعارف جار بزند. روايتگري اش 
صرفاً معطوف به مخاطب ايراني نمي ش��ود، حلقه را گسترده 
و هر جماعتي را درگیر مي س��ازد. اين فیل��م به اصطلاح خود 
سینماس��ت. در »به وقت ش��ام« همه چیز جدي مي شود؛ از 
كارگرداني سفت و سخت حاتمي كیا گرفته تا داستاني كه قرار 
نیست شبهه بیندازد و به قولي مويي لاي درزش برود. قرار است 
مثل پتك عمل كند و نمايي بصري و عیني از تكفیري ها بازگو 
كند. بايد گفت كه اين فیلم يكي از بهترين هاست هرچند هیچ 
اثري بي ضعف نیست. بالاخره مخاطب سینما جدي تر است و 

بايد طي دو ساعت همه ماجرا را به خوردش داد. 
برخلاف سريال سازي كه مي توان در آن دست به عصاتر رفت 
و به مرور ضعف هاي ساختاري و نوشتاري قبلي خود را اصلاح 
كرد. همانطور كه »پايتخت« نیز گیر و گورهايي داشت؛ سريالي 
پرمخاطب و محبوب اين چندساله كه برخلاف رويه همیشه 
كمدي اش، اين بار از قصه اي جدي دم زد و سعي در تنوير افكار 
عمومي با توجه به مخاطب فراگیر تلويزيون نیز داشت. الحق 
والانصاف كه توانست حداقل در دو قسمت آخر، دوز كمدي اش 
را با منطق كنار بگذارد و حال بیننده را به دست گیرد، البته خب 
سراسر قصه اي يكدست و بي نقص هم نداشت. همچنانكه كه 
در ورود از فضاي كمدي به لوكیش��ن هاي جدي، »پايتخت« 
همیشگي نبود؛ از ماجراي اغراق گونه و ماورايي بالن گرفته تا 
ابرقهرمان كردن كاراكترها، فراموشي هاي تصويري و... با اين 
حال سیروس مقدم، لااقل داستاني اقتباسي و هیجاني منطبق 
بر واقعیت را عیان كرد كه از نگاه مردم خروجي مقبولي گرفت. 
تلفیق قصه طنازانه و همیشگي اين سريال كه در روايت خشن 

فرو مي رود، به خوش نوش��تاري خش��ايار الوند برمي گردد و 
تصويربرداري خاص قاب »پايتخت«، هرچند اگر اين سبك از 
نوشتن و ساخت در سینما اتفاق افتد شايد كمتر استقبال شود، 
چون مخاطبش جدي تر و ابتدائاً به دنبال فرم است. برعكس 
تلويزيون كه بیننده عامش، طرز فكر و س��اده طلبي ديگري 
مي خواهد، وگرنه مثلاً قهرمان شدن يكباره تمام شخصیت هاي 
س��ريال و كن فیكون كردن همه ش��ان كمي زيادي اس��ت؛ 
داعشي ها و تكفیري ها اينقدرها هم دم دستي نیستند. همانطور 
كه در نقطه مقابل، حاتمي كیا موشكافانه تر اين دسته را در »به 
وقت شام« پنبه مي زند و حلاجي مي كند. حاتمي كیا حتي اگر 
شعار دهد و عصبانیتش را دخیل در كارگرداني اش كند با اين 
حال خرده گرفتن از فیلمش به شكل افراطي، بي منطق است. 
لااقل در سینماي ما به جز يكي دو تا كسي عرضه كارگرداني 

امثال »به وقت شام« را ندارد!
اينجا مخاطب فیلم متغیر مي شود؛ سینمايي متفاوت از نمايش 
هراس و التهاب، ديالوگ هاي خش��ن، زد و خورد پراسترس اما 
س��رگرم كننده. ديگر با »پايتخت« مواجه نیس��تیم كه عمدتاً 
اتمسفري كمیك داشته باش��د، هرچند بايد براي اين حجم از 
خشونت لازم در آثار، به بیننده هشدار داد. بالاخره يكي موافق 
روايت بي پرده اين خشونت هاست و ديگري نه، ايضاً رك گويي ابداً 
بد نیست، بايد بي تعارف حرف زد و نسبت به اين موضوع، سر در 
گريبان نبرد. از طرفي برخي كمي مغرضانه در قبال اين دو اثر، دم 
از نقدهايي مي زنند كه ربطي به كیفیت محتوا و ساختشان ندارد. 
»به وقت شام« و »پايتخت« يك پشتوانه فكري و مالي بادغدغه 
دارند، گرچه به هر حال فیلمس��ازي مثل حاتمي كیا همیش��ه 
مستقل است. بپذيريم براي سینما و تلويزيوني كه به اين اتفاقات 
هنوز ورود جدي نداشته، »پايتخت 5« در قواره خودش و با برخي 
سوتي دادن ها، لااقل در نمايشي خُرد از قساوت داعشي ها موفق 
است خصوصاً اينكه مش��تري پر و پا قرص خانوادگي دارد. »به 
وقت شام« البته موفق تر؛ سینمايي خاص از فیلمسازي كاربلد كه 

در بازنمايي عريان ماجرا ديگر با كسي تعارف نمي كند.

 قدرداني خانواده شهيد بابايي
از كارگردان »به وقت شام«

 خانواده شهيد بابايي با نگارش نامه اي از ابراهيم حاتمي كيا 
تقدي�ر ك�رد و »به وق�ت ش�ام«را توصي�ف رش�ادت ها و 
مجاهدت ه�اي فرزن�دان رش�يد مداف�ع ح�رم دانس�ت. 
خانواده شهید سرلشكر بابايي با نگارش نامه اي از ابراهیم حاتمي كیا 
بابت ساخت فیلم سینمايي »به وقت شام« تقدير كرد.  در اين نامه 
آمده اس��ت: برادر عزيز و فداكار جناب آقاي ابراهیم حاتمي كیا، 
سخنان زيبا و دردمندانه جنابعالي در مراسم اختتامیه جشنواره 
فیلم فجر، علامتي گويا از شجاعت، وطن دوستي و اخلاص شماست 
و در زمانه اي مطرح شده كه دشمن با تمام توان در صدد ضربه زدن 
به شور ايمان و عمق اعتقادات ملت ايران است. فیلم »به وقت شام« 
در توصیف رشادت ها و مجاهدت هاي فرزندان رشید مدافع حرم، 
گوشه اي از صحنه طوفاني و پرحادثه دفاع از عزت، خاك و ناموس 
مردم مظلوم خاورمیانه را به تصوير كشیده و به مردم بزرگ و عزيز 
ايران مي گويد كه چه فرزندان پر افتخار و رش��یدي در دامن خود 
پرورانده اند. اينجانب جواد بابايي )اخوي سرلش��كر خلبان عباس 
بابايي( به نمايندگي از خانواده، از جنابعالي بابت زحمتي كه كشیده 
و رنجي كه در ارائه اين تصوير درخش��ان برده ايد، سپاس��گزاري 
مي كن��م و آرزوي آن را دارم كه ديگر هنرمندان وطن دوس��ت و 
كاردان اين كشور نیز در همین مسیر گام بردارند. توفیق روزافزون 
جنابعالي و س��اير هنرمندان متعهد و انقلابي ايران اس��لامي را از 
خداي بزرگ مسئلت دارم. از لطف و محبتتان نسبت به خانواده هاي 

محترم شهدا نهايت تشكر و قدرداني را داريم. 
...............................................................................................................

پخش »كاميون بار« از راديو نمايش
نمايش راديوي�ي »كاميون ب�ار« با موض�وع خانوادگي و به 
كارگرداني رض�ا عمران�ي از راديو نمايش پخش مي ش�ود. 
داستان اين سريال را هانیه نجفي نوش��ته و درخلاصه داستان 
آن آمده اس��ت: رحمان مردي خانواده دار اس��ت كه سه پسر و 
يك دختر دارد. خانواده اي براي خواستگاري دخترش مي آيند 
و رحمان از آنها خوش��ش مي آيد اما...  در اي��ن نمايش راديويي 
هنرمنداني چون كامیار محبي، مهرداد مهماندوست، امیر فرحان 
نیا، نازنین مهیمني، بهادر ابراهیمي، محمدرضا علي، شیوا رفیعیان، 
شمس��ي صادقي، احمد گنج��ي، معصومه عزيز محم��دي و ديگر 
بازيگران اداره كل هنرهاي نمايشي راديو به ايفاي نقش مي پردازند.  
»كامیون بار« به تهیه كنندگي اشرف السادات اشرف نژاد، صدابرداري 
حیدر صفدري و افكت محمدرضا قبادي فر هر روز ساعت 11:15 از 

راديو نمايش پخش مي شود. 
...............................................................................................................

هتل هاي تبريز 50 درصد تخفيف مي دهند
مع�اون گردش�گري س�ازمان مي�راث فرهنگ�ي، صنايع 
دس�تي و گردش�گري به مناس�بت روي�داد گردش�گري 
تبري�ز 2018 از ني�م بها ش�دن هتل ه�اي تبري�ز؛ پايتخت 
گردشگري جهان اسلام در ارديبهشت ماه امسال خبر داد. 
در آخرين نشست ش��وراي سیاس��تگذاري تبريز كه مديراني از 
استان آذربايجان شرقي و مسئولاني از بخش هاي مختلف سازمان 
میراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري حضور داش��تند، 
مهم ترين برنامه هاي اجرايي رويداد تبريز 2018 و افتتاحیه اين 
مراسم كه با حضور دكتر روحاني رئیس جمهوري اسلامي ايران 
برگزار خواهد شد، مورد برنامه ريزي و بررسي قرار گرفت. تخفیف 
50 درصدي هتل هاي تبريز، تخفیف 30 درصدي كیف و كفش، 
تخفیف 25 درصدي فرش تبريز از يكم تا 25 ارديبهشت در قالب 
طرح عیدانه هاي تبريز 2018 و بازديد رايگان از موزه ها و اماكن 
فرهنگي تاريخي آذربايجان شرقي به مدت سه روز و در روزهاي 
چهارم، پنجم و شش��م ارديبهش��ت مهم ترين مصوبات آخرين 
نشست شوراي سیاستگذاري تبريز 2018 بود، ضمن اينكه در 
اين جلسه مقرر شد، تخفیف بلیت قطارها و هواپیماها، تخفیف 

شیريني و شكلات هاي تولید تبريز نیز پیگیري شود.
...............................................................................................................

 براتي پور: شعر انقلاب، همراستا 
با اهداف و آرمان هاي انقلاب پيش مي رود

ش�اعر پيشكس�وت انق�لاب معتق�د اس�ت جريان ش�عر 
انقلاب ب�ه خوب�ي پيش م�ي رود، همانط�ور كه انق�لاب ما 
ادام�ه دارد و به خ�ارج از مرزهاي اي�ران راه يافته اس�ت. 
عباس براتي پور شاعر، در خصوص پیشرفت شعر انقلاب در كشورمان 
گفت: شعر انقلاب هم اكنون مسیر خودش را مي رود. همانطور كه 
انقلاب ما ادامه دارد و ابعاد آن به خارج از مرز هاي ايران راه يافته است، 
ش��عر انقلاب هم در اين سال ها پیش��رفت كرده است. شعر انقلاب 
امروز، در ابعاد متفاوتي چون شعر مدافعان حرم و شعر فلسطین هم 
تعريف مي شود. وي افزود: همانطور كه آرمان هاي انقلاب اسلامي 
هم اكنون پیش مي رود، شعر انقلاب، دفاع مقدس و آرمان هاي آن 
نیز رو به پیشرفت است. زمان دفاع مقدس درباره اين موضوع شعر 
مي گفتند، الان شعر انقلاب، شعر بیداري است. امروز رزمندگان ما در 
يمن و بحرين از آرمان هاي انقلابي خود دفاع مي كنند. براتي پور در 
پايان گفت: كتاب هايم با عناوين »الفباي عشق« و »نقش مستور« از 

سوي انتشارات انجمن قلم منتشر شد.

نگاهي به رويكرد رسانه ملي درباره شعارهاي اقتصادي سال هاي اخير 

جای خالی سلبريتي هاي صنعت و اقتصاد

   جواد محرمي
 در سال حمايت از كالاي ايراني اين سؤال مطرح 
مي شود كه رسانه ملي تا چه اندازه مي تواند در 
تزريق روحيه »ما مي توانيم« به قشر جوان و نيز 
ايجاد و بستر سازي افقي مناسب براي موفقيت 
در عرصه صنعت و اقتصاد كشور الهام بخش باشد. 
رسانه ملي در سال هاي متمادي كه اقتصاد به عنوان 
شعار سال در نظر گرفته ش��ده و علي القاعده بايد 
محوري ترين دستور كار اين رسانه باشد تا چه اندازه 
موفق بوده است، چه تعداد افراد موفق در اين عرصه را 
به جامعه معرفي كرده، چه مقدار با برنامه هاي متنوع 
توانسته پاي جوانان و نخبگان فعال در عرصه اقتصاد 
و صنعت را به اين رسانه باز كند و با عمومي كردن 
و جهت دادن به مشكلات آنها يا الگوسازي روش و 
منش آنها به جامعه جهت داده و باري از مشكلات 
صنعت و اقتصاد كشور را بردارد. جواناني كه رسانه 
ملي را انتخ��اب مي كنند از تماش��اي برنامه هاي 
پربیننده اي چ��ون دورهمي چه پیام��ي دريافت 
مي كنند؛ برنامه هايي كه اگر چه در جذب مخاطب 
به واسطه سرگرمي سازي موفق عمل مي كنند اما با 
دعوت صرف از مشاهیر عرصه هنر و ورزش موفقیت 
را در فوتبال و سینما خلاصه مي كنند. آيا رسانه ملي 
در س��ال حمايت از كالاي ايران��ي و در دوره اي كه 
اقتصاد محور اصلي مشكلات كشور است اين پیام را 
به مخاطبان جوان مخابره نمي كند كه هنر و ورزش 

تنها يا ساده ترين راه نیل به موفقیت هستند. 
   هدفي كه فراموش شده است

اگر گفته شود كه برنامه هاي پربیننده تلويزيون دقیقاً 
چه مفاهیمي را به مخاطبان انتقال مي دهند به طور 
قطع عنوان خواهد ش��د كه در اين برنامه ها شامل 
خندوانه و دورهمي در بعد آگاه سازي مخاطب نسبت 
به مسائل سیاسي، اجتماعي و فرهنگي با اهرم طنز 
فرهنگسازي صورت مي گیرد اما آيا اين سطحي ترين 
و پیش پاافتاده ترين كاري نیس��ت كه يك برنامه 
پربیننده مي تواند انجام بدهد؟ اينكه مثلًا به مردم 
تفهیم شود دولت در بسیاري از ابعاد ناتوان است )كه 
البته ناتوان است( تا چه اندازه مي تواند باري از روي 
دوش كشور بردارد، اينكه فلان سلبريتي كارش را از 
تئاتر آغاز كرده يا از سینما تا به حال عاشق شده يا نه 
در جذب بیننده اثرگذار است اما رسالت رسانه ملي 
كه بايد به فرموده امام راحل دانشگاه باشد اين نیست. 

اينكه مردم ستاره، فلان عدد را به فلان شماره ارسال 
كنند تا ماشین شاس��ي بلند برنده شوند، مي تواند 
مخاطب انبوه را به دنبال داشته باشد اما از دل اين 
جذب مخاطب آيا قرار نیست اتفاقي هم براي اقتصاد 

بیمار كشور رقم بخورد؟ 
   سلبريتي هاي صنعت كجا هستند؟

رس��انه هاي موفق در كشورهاي پیشرفته هیچ گاه 
جذب مخاط��ب را صرف��اً براي ج��ذب مخاطب 
نمي خواهند. كارويژه اصلي رس��انه هاي قدرتمند 

در كشورهاي پیشرفته صرفاً سرگرم كردن مردم 
براي رقابت با رس��انه هاي دشمن نیست. رسانه ها 
اهرم هاي اساسي و بزرگي هستند براي جريان سازي 
جهت رفع مشكلات كشور. آن زمان كه رسانه ملي 
هدف خود را به اندازه جذب مخاطب داخلي براي 
جهت رقابت با شبكه هاي ماهواره اي خارجي تعريف 
كرده باش��د هیچ گاه جرياني به نفع رفع مشكلات 
كلان كشور از دل آن ايجاد نخواهد شد. تا زماني كه 
سلبريتي هاي اقتصادي و صنعتي در رسانه ملي به 
مردم معرفي نشوند و به عنوان چهره هاي موفق اين 
عرصه تصاوير اين افراد همتراز بازيگران و ورزشكاران 
روي بیلبوردهاي شهري و نمايشگرهاي خانگي ديده 
نشود و اقدامات و فعالیت هاي اين اقشار الهام بخش 
جامعه نباشد، كشور در معرض تغییر و شكوفايي 
اقتص��ادي و صنعتي قرار نمي گیرد. آيا در كش��ور 
هیچ جوان موفقي در عرصه هاي مختلف صنعتي 
و اقتصادي موجود نیست كه رسانه ملي به عنواني 
الگوهايي الهام بخش به جامعه معرفي كند؟ آيا بازيگر 
شدن و خواننده شدن و تشويق و تهییج جوانان به 
شهرت از طريق استندآپ كمدي كشور را صنعتي 
مي كند و آيا اين رويه و پیام غلط به جامعه كشور را در 
سال هايي كه شعار اقتصادي بايد محور اقدام و عمل 

مسئولان باشد به جلو خواهد برد؟ 
سلبريتي زدگي معضلي اس��ت كه روز به روز ابعاد 
بیش��تري در رس��انه ملي پیدا مي كن��د. در واقع 
رس��انه ملي به جاي استفاده از س��لبريتي ها براي 
جريان سازي به نفع نیازهاي ملي صرفاً از اين افراد 
جهت درآمدزايي استفاده مي كند. گويي قرار است 
نیاز دوسويه اين افراد و رسانه ملي برطرف شود و در 
اين میان نیز مردم سرگرم شوند تا به سمت ماهواره 
نروند. متأسفانه صرف جذب مخاطب براي رسانه 
ملي هدف محسوب مي شود و توقف در همین مسئله 

باعث شده كمتر بتواند جريان ساز باشد. 
   وقتي سرگرمي هدف مي شود

اصلي ترين مشكلي كه همواره رسانه ملي از آن رنج 
مي برد نداش��تن عمق لازم در نسبت با مفاهیمي 
است كه در برنامه س��ازي به آنها پرداخته مي شود. 
اينكه ش��عار س��ال در برنامه هاي مختلف صرفاً به 
عنوان يك شعار تكرار شود، چه حاصلي براي كشور 

خواهد داشت؟ 
اگر دولت به برخي وظاي��ف خود عمل نمي كند 
يا ناتوان از اقدام و عمل مناس��ب اس��ت، وظیفه 
رسانه ملي ايجاد تحرك، ارائه ايده، جريان سازي 
و حمايت از نیروهايي است كه توان آنها در صنعت 
و اقتص��اد نادي��ده گرفته ش��ده و گیروگورهاي 
بوروكراتیك آنها را به ورطه ناامیدي كشانده است. 
رسانه ملي موظف است از ايده ها افكار، توانمندي ها 
و مطالبات فعالان مختلف عرصه صنعت و اقتصاد 
در قالب برنامه هاي��ي پرمخاطب حمايت نمايد. 
سلبريتي هاي عرصه بازيگري و ورزش بايد اهرمي 
براي پیش��برد اهداف كلان كشور باشند. جذب 
مخاطب نبايد صرفاً هدف باشد بلكه بايد گذرگاهي 
براي رسیدن به اهداف باشد. امسال سال حمايت 
از كالاي ايراني است و بايد ببینیم رسانه ملي مانند 
گذشته به طور سطحي و شعاري به اين مسئله 
ملي مي پردازد يا طرحي ن��و درخواهد انداخت. 
هرگاه رسانه ملي از مرحله »هدف- سرگرمي« 
به مرحله اي رسید كه س��رگرمي را يك وسیله 
براي رسیدن به هدف تعريف كند و در اين مسیر 
به جريان س��ازي روي آورد و در ارتقاي صنعت و 
اقتصاد كشور و تولید ملي اثرگذار باشد، مي توان 
عنوان كرد اين رسانه رسالت خود را شناخته و در 

آن مسیر قدم برمي دارد.

رس��انه هاي موف��ق در كش��ورهاي 
پيش��رفته هيچ گاه ج��ذب مخاطب 
را صرف��اً ب��راي ج��ذب مخاط��ب 
اصل��ي  كاروي��ژه  نمي خواهن��د. 
رس��انه هاي قدرتمند در كشورهاي 
پيشرفته صرفاً س��رگرم كردن مردم 
براي رقابت با رسانه هاي دشمن نيست

 زائران راهيان نور
 مخاطب سينمای انقلاب

ب�ه هم�ت اكران كنن�دگان مردم�ي جش�نواره عم�ار، زائ�ران راهي�ان نور، 
ميهمان فيلم ه�اي اين جش�نواره و تعدادي از آثار س�ينماي انقلاب ش�دند. 
زائران راهیان نور از 15 اسفند 96 تا پنجم فروردين سال جاري در »يادمان شهداي 
هويزه«، »موزه دفاع مقدس خرمشهر«، »پادگان دوكوهه« و »پادگان شهید كلهر«، 
در سینماسنگرهاي جشنواره مردمي فیلم عمار به تماشاي فیلم ها و آثار سینماي 
انقلاب نشس��تند. بنابرين گزارش، آيین افتتاحیه اكران هاي سینماسنگر يادمان 
شهداي هويزه به عنوان قرارگاه مركزي سینماسنگرهاي جشنواره عمار در مناطق 
عملیاتي جنگ تحمیلي، با صحبت هاي مادر شهیدان فرجواني برگزار شد. در اين 
آيین مادر شهید فرجواني، در س��خناني پخش فیلم هاي ارزشي و انقلابي را يكي از 

ابزارهاي مهم و تأثیر گذار در عرصه تبلیغ و معرفي انقلاب عنوان كرد. 
علاوه بر حضور زائران كاروان هاي مختلف از سراسر كشور و خانواده شهدا از جمله 
ش��هید علم الهدي، ش��هید احمدي روشن، شهید س��یدمحمدعلي حكیم، شهید 
عیوضي، شهید مدافع حرم شهید مدافع حرم محمد رضا عسكري فرد و... برخي از 
مسئولان هم در سینماسنگرهاي عمار حاضر شدند و به تماشاي فیلم هاي سینماي 
انقلاب نشستند. حجت الاسلام ماندگاري نیز در بازديد خود از سینماسنگر هويزه با 
بیان اينكه هر جا ما كار را دست مردم بسپاريم به موفقیت مي رسیم، گفت: جشنواره 

عمار يك ابتكار خوب است كه در عرصه فرهنگي كار را دست مردم سپرده است. 
بنابر اين گزارش، آثار به نمايش درآمده در سینماسنگرهاي جشنواره عمار متناسب 
با دغدغه زائران و طیف هاي مختلف مخاطبان ش��امل آثاري در موضوعات اقتصاد 
مقاومتي، نقد درون گفتمان��ي، تاريخ معاصر، دفاع مقدس و ش��هداي انقلاب و در 

قالب هاي فیلم، مستند، نماهنگ و انیمیشن بودند.

ادعاي يك خواننده و چالش دوباره خواننده ها و تلويزيون 

150 ميليون بده تيتراژ بخوان

    محمدصادق عابديني 
يك خواننده با سابقه موسيقي پاپ مدعي شده تهيه كننده هاي 
سريال هاي مناسبتي ماه رمضان از خواننده ها براي واگذاري 
اج�راي آهنگ تيت�راژ ت�ا 150 ميلي�ون توم�ان مي گيرند. 
مدت زمان زيادي از طرح ادعاي ي��ك خواننده زير زمیني درباره 
گرفتن پول از خواننده ها براي دعوت به برنامه دورهمي نگذشته 
كه يك خواننده باسابقه موسیقي پاپ باز هم مسئله جابه جايي پول 
براي حضور در تلويزيون را مطرح كرد. قاسم افشار در مصاحبه با 
خبرگزاري »میزان«، مي گويد: تهیه كنندگان به شكل خودمختار 
براي خواندن در تیتراژ سريال هاي ماه رمضان پرداخت 50 تا 150 
میلیون تومان به خوانندگان پیش��نهاد مي كنند تا خوانندگان با 
پرداخت اين مبالغ بتوانند تیتراژ آن سريال را بخرند. به خود من 
پیشنهاد 70 میلیون توماني براي خواننده شدن تیتراژ سريال داده 
شده است. اين خواننده افزوده: علت اينكه تیتراژ اكثر سريال هاي 
تلويزيوني بین ش��ش تا هفت خواننده مي چرخد، پولي است كه 

خواننده ها بابت اين كار به تهیه كنندگان پرداخت مي كنند وگرنه 
خواننده براي انجام كار موسیقي در سريال ها زياد است. 

وجود مافیا در توزيع تیتراژ برنامه هاي مهم تلويزيون و به خصوص 
سريال های پربیننده موضوعي اس��ت كه همیشه مطرح بوده اما 
كساني كه بیشترين میزان حضور در تلويزيون را دارند اغلب اين 
ادعا را رد كرده اند ولي خوانندهايي مانند حمید عسگري با احتیاط 

بیشتري در اين باره صحبت كرده و آن را رد نكرده اند. 
رسانه هاي غیر رسمي و پخش هاي اينترنتي توانسته اند فضايي 
براي معرفي خواننده هاي جوان و گمنام باش��ند. بس��یاري از 
خواننده هايي كه در طول ايام نوروز ب��ه تلويزيون آمده و اجرا 
داشته اند، پیش از ديده شدن در تلويزيون به عنوان چهره هاي 
شناخته ش��ده در فضاي مجازي فعالیت داشته اند. با اين وجود 
حضور در تلويزيون مهر تأيیدي بر مجاز ب��ودن فعالیت و البته 
شهرت بیشتر خواننده ها مي شود. اين قضیه زماني قدرت خود 
را به نمايش مي گ��ذارد كه يك خواننده با حض��ور 30 روزه در 
تیتراژ برنامه هاي مناسبتي ماه رمضان، يك شبه راه 100 ساله 
شهرت را طي مي كند؛ موضوعي كه مي تواند آينده فعالیت كاري 

خواننده ها را تضمین كند. 
گويا پرداختن بهاي شهرت چیزي بیشتر از صحبت هاي درگوشي 
قبلي اس��ت. يك بار در خبر برنامه دورهمي و اين بار در مصاحبه 
قاسم افشار به جابه جايي پول هاي غیر قانوني براي مشهور شدن 
از طريق صداوسیما مطرح شده و بهتر است حراست رسانه ملي، با 
برخورد جدي با اين چنین سوء استفاده هايي جلوي تضییع حقوق 

رسانه ملي و دامن زدن به يك حركت مافیايي را بگیرد.

    بازتاب

هادی  عسکری     دیده بان

حضور 84 كشور در سي وپنجمين مسابقات قرآن كريم
 رئيس س�ازمان اوقاف و امور خيريه از حضور 84 كش�ور در 
سي وپنجمين مسابقات قرآن كريم خبر داد و گفت: 40 سال 
از پيروزي انقلاب گذشته اس�ت و جامعه قرآني بايد عملكرد 
كلان نظام جمه�وري اس�لامي را به رخ ميهمانان بكش�اند و 
تمامی ميهمانان و مردم بايد از اين برنامه هاي قرآني آگاه شوند. 
حجت الاسلام علي محمدي در نشست ستاد عالي هماهنگي 
مسابقات قرآني كشور و مراس��م رونمايي از سي  و  پنجمین 
پوس��تر مس��ابقات بین المللي قرآن كه روز گذشته برگزار 
شد، عنوان كرد: از آنجا كه مسابقات بین المللي است و بعُد 

بین المللي مسابقات با حضور میهمانان خارجي تحقق پیدا 
مي كند، مس��ئولان مربوطه بايد توجه كافي در اين زمینه 
داشته باشند، البته حضور مردم در سالن مسابقات موضوعي 
است كه بايد به آن توجه كرد اما در اين میان اداره مهمانان 
خارجي بیش از پیش مهم است، زيرا آنها از دو مجموعه داور 
و متسابق تشكیل مي شوند، در برخي موارد اين افراد مورد 
توجه قرار نگرفتند در حالي كه اين افراد به مدت يك هفته 
در اختیار ما هستند كه بايد از بركات انقلاب و رهبري و شهدا 

براي آنها روايت كنیم.

جاي گفتمان در ادبيات انقلاب خالي است
در اولين نشس�ت از سلس�له نشس�ت هاي تخصصي 
40 سال ادبيات داس�تاني انقلاب اس�لامي كه در موزه 
انقلاب اس�لامي و دف�اع مق�دس برگزار ش�د از خالي 
بودن ج�اي گفتم�ان در ادبي�ات انقلاب س�خن رفت. 
در اين نشس��ت مهدي قزلي در س��خناني انقلاب را داراي دو بعد 
جسمي و روحي خواند و گفت كه اگر جسم انقلاب را مورد توجه قرار 
دهیم، هر كسي كه در اين جنبش فعالیتي داشته حتي ساواكي ها 

داراي ادبیات انقلاب است و جزو اين ادبیات محسوب مي شود. 
وي در ادامه به روح انقلاب اشاره كرد و گفت: امام خمیني)ره( 
دمنده روح به اين انقلاب بودند و روح بر اين جسم اولويت و 
سیطره دارد. بايد در ابتدا پیش از جسم با روح انقلاب مواجه 

شويم و ادبیات انقلاب هم بايد با روح آن متناسب باشد. 
قزلي با اش��اره به اينكه نويس��ندگان انقلاب پس از پیروزي 

انقلاب ظه��ور كردند و روح حاكم بر انقلاب نويس��ندگان را 
بعد از خودش آورد، گفت: كساني كه در جسم انقلاب حضور 
جدي داشتند و با روح انقلاب در ارتباط بودند و هرگاه از روح 
خارج شدند از جس��م انقلاب هم خارج شدند.  اين نويسنده 
تصريح كرد: تولید يك رمان كاري بسیار سخت و دشوار است 
چراكه بايد نويسنده دسترسي به جوهره رمان داشته باشد و 
به غیر از آن بايد روح و معنويت انقلاب را درك كرده باشد و اگر 
فكر كنیم كه با ايجاد سازمان هاي عريض و طويل و برگزاري 
جشنواره هاي مختلف مي شود به گسترش ادبیات انقلاب و 
دفاع مقدس كمك كرد، نگاه غلط و اشتباهي است.  مديرعامل 
بنیاد شعر و ادبیات داستاني ايرانیان راه نجات ادبیات را نقد 
صريح و پرهیز از قبیله گرايي عنوان كرد و گفت: قبیله گرايي 

آفت جدي حوزه ادبیات انقلاب است. 


